

တော်နာဟ်တော်ဆာကတီၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဝံအတၢ်တဲဟ်စၢတၢ်ဆူညါဒီအနီၢ်ဝံ The Keys to Understand Time Prophecy

အခဲအံၤပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်ဆာကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအဘၣ်ဃးဒီး ဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်
တဲဟ်စၢတၢ်ဆူညါဒီအနီၢ်ဝံန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢတၢ်ကတိၤလၢဝံအကျိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်ဂ့ၢ်တံၤဖဲ အတမၤ
အသးဘၣ်ဒ်ဒီးအခါ, ကစၢ်ယွၤအနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲဒုးသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝံသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, ဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟ်စၢဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်
ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဝံယရါယၤ ၄၆:၁၀ န့ၣ်လီၤ.

**“လၢအခိၣ်ထံးယဒုးန့ၣ်တၢ်တုၤအကတၢ်, ဒီးလၢပုၤလံာ်လံာ်န့ၣ်တၢ်လၢအတမၤဒ်ဘၣ်အသးဘၣ်,
ဒီးယစံး, တၢ်လၢယတီၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ကျၢဝဲ, ဒီးကယံာ်တၢ်ဘၣ်ယသးန့ၣ်ယမၤခဲလၢာ်လီၤ.”**

ဘၣ်ဆၣ်, တၢ်အစၢတခါဒီးတၢ်ခါ အဘၣ်စၢန့ၣ်ပသ့ၣ်ညါအီၤသ့ဒ်လၢ အနံၣ်အလါ, ဒ်ပစံးတၢ်အ သီး,
တၢ်ဆာကတီၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးသ့ဒ်ဒ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအပိလဲၣ်န့ၣ် ဖဲ လံာ်ယိၤဘး ၂၄:၁ န့ၣ်
အတၢ်စံးအိၣ်ဒ်အဖီလၢာ်အသိးလီၤ.

**“မ့ၢ်တၢ်အဆာကတီၢ်တဖၣ်, တအိၣ်ခူသ့ၣ်လၢတၢ်သ့တၢ်လၢာ်ဘၣ်ဒီး, ပုၤလၢအသ့ၣ်ညါအီၤန့ၣ် တ
ထံၣ်ဘၣ် အမ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲၣ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအတၢ်ကျိၣ်တၢ်ဖးအပူၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးနံၤသီသ့ၣ်တဖၣ်လၢအလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်
ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်နာဟ်တၢ်ဆာကတီၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲဟ်စၢသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ဒုးသ့ၣ်ညါပုၤ
တၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**လၢပုၤမၤလံာ်စီဆ့ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်တၢ်ဆာကတီၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဝံအတၢ်တဲဟ်သ့ၣ်တဖၣ်
အဂ့ၢ်န့ၣ်, အရ့ဒိၣ် မးလီၤ.**

လၢလံာ်စီဆ့အပူၤန့ၣ် တၢ်အဒိဘၣ်ဃးဒီး ဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲဟ်စၢအဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်
အီၤ အါတီၤလီၤ.

- တၢ်အဒိ (၁) လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၂:၆ ဒီး ၁၄, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၃:၅
- (၂) လံာ်ဝံဒၤနံးယုလး ၁၂:၁၁ ဒီး ၁၂
- (၃) လံာ်ဝံဒၤနံးယုလး ၁၄ ဒီးအဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်အါမးလီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးဝံအတၢ်စံးဟ်အတၢ်ဆာကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဒ်သိးပကနာဟ်အီၤအဂီၢ်, ပကဘၣ်သ့ၣ်ညါဟ်
စၢဝံအကျိၣ်လၢ အဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဒွဲးအတၢ်စံးဟ်တဖၣ်န့ၣ် ပကဘၣ်တီၢ်န့ၣ်အီၤဒီးပဘၣ်ဟံးန့ၣ်အခိပညီ
ဒ်တၢ်ဟ်ဖျါအသိးလီၤ.

အခဲအံၤဒ်သိးပကနာဟ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လၢဝံအတၢ်တဲဟ်စၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပကဃုသ့ၣ်ညါ
အီၤထံထံဆးဆးတကျိၣ်.

၁. The Seventy Weeks Prophecy

ဝံအတတ်တဲဟ်စာတတ်ဘဉ်ဃးဒီးတတ်အနွံ၊ နွံဆံအတတ်ဘဉ်ထွဲ

ဘဉ်ဃးဒီးတတ်ဂုဏ်အခိဉ်တီအဝဲအံန့ဉ်၊ မှာဒဉ်တတ်ဂုဏ်ဘဉ်ဃးဒီးပကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးခရံဉ်အတတ်ဟဲအဆိကတတ် တဘျီအဂုဏ်အကျါအလီလီလဲဆဲးလောအမှာ်၊ ဝံသ့ဉ်တဖဉ်အတတ်တဲဟ်သ့ဉ်တဖဉ်အဂုဏ်န့ဉ်လီလီ. ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ ဝံဒါနံးယုလး ၉:၂၅-၂၇ န့ဉ်လီလီ.

“သ့ဉ်ညါဒီးနတ်တက့ၢ်. လာတတ်မာလိလဲထီဉ်ဒ်သိးပုကမာသီထီဉ်ကုယဂ္ဂုလုဉ်ဟ်လာပုဒီးပု အသးတတ်အခိဉ်တဂကန့ဉ် မှာတတ်နွံအဘျီ နွံဘျီ, ဒီးတတ်အနွံအဘျီဃုဆံခံဘျီန့ဉ်တတ်ကမာကုအကျဲ, ဒီးအခိဉ်ဒုလါ အဆာကတီၢ်ဘဉ်ကိာ်ဘဉ်ဂါအပူလီလီ.”

“ဒီးလာတတ်နွံအဘျီဃုဆံဒီးခံဘျီအလီခံန့ဉ် ပုဒီးပုအသးတဂကဘဉ်တတ်ဒိဉ်တဲာ်ကွံာ်အီ, တမ့ဘဉ် လာအဂီၢ်ဒဉ်ဝဲဘဉ်, ဒီးတတ်အခိဉ်အပုဂီၢ်မုာ်လာအကဟဲတဖဉ်န့ဉ် ကမာဟးဂါဝုာ်န့ဉ်, ဒီးတတ်အလီစီဆုံလီလီ. ဘဉ် ဆဉ်ဒီးအကတတ်န့ဉ်ကအိဉ်ဝဲဒီးတတ်လုာ်ဘာတတ်, ဒီးဒုးတတ်ကအိဉ်တုၤ အကတတ်, တတ်အိဉ်သယုာ်လာတတ်တိာ်ပာ် အီန့ဉ်ကအိဉ်လီလီ.”

“ဒီးကမာတတ်အာဉ်လီအီလီကိာ်ကိာ်ကျါကျါဒီးပုအါဂလာတတ်တနွံအတီၢ်ပူ, ဒီးလာဖးဖိတတ်တနွံ န့ဉ် ကဒုးဆိတုာ်တတ်လုာ်ဒီးတတ်မာဘျဉ်, ဒီးတတ်မာသယုာ်တတ်န့ဉ် ကအိဉ်ဝဲလာတတ်အိဉ်ဒီးအဒဲးဆုလာတတ်သးဘဉ်အာအီ အဖီခိဉ်, ဒီးတတ်လာတတ်တိာ်ဝဲန့ဉ် ကလူလီအသးလာတတ်လာအကဟးဂါအဖီခိဉ်, တုၤလာတတ်ဟးဂါလီလီ.”

ဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံအဆာဖိသ့ဉ်တဖဉ်အပူန့ဉ် ပထံဉ်န့ဉ်အီဒဲအံလီလီ.

“လာတတ်မာလိလဲထီဉ်ဒ်သိးပုကမာသီထီဉ်ကုယဂ္ဂုလုဉ် ဟ်လာပုဒီးပုအသးတတ်အခိဉ်တဂ န့ဉ်” တတ်ဆာကတီၢ်ကအိဉ်ဝဲ, တတ်တနွံအဘျီနွံဘျီ, ဒီးတတ်အနွံအဘျီဃုဆံခံဘျီန့ဉ်လီလီ. (ပမ့ာ်ပာ်ဖိဉ်အီဒီးကအိဉ် ဝဲ ၆၉ နွံန့ဉ်လီလီ.)

ဒီးလာတတ်နွံအဘျီဃုဆံဒီးခံဘျီအလီခံန့ဉ် ပုဒီးပုအသး (မုာ်ရံယု) တဂကဘဉ်တတ်ဒိဉ်တဲာ်ကွံာ်အီ န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီလီ. (တတ်အံကမာအသးဖဲ, အနွံ (၆၉)နွံဝဲအလီခံန့ဉ်လီလီ.)

ဒီးကမာတတ်အာဉ်လီအီလီကိာ်ကိာ်ကျါကျါဒီးပုအါဂလာတတ်တနွံအတီၢ်ပူ, ဒီးလာဖးဖိတတ်တနွံန့ဉ် ကဒုးဆိတုာ်တတ်လုာ်ဒီးတတ်မာဘျဉ်န့ဉ်လီလီ.

တတ်သ့ဉ်တဖဉ်လာအမှာ်လံာ်စီဆုံအတတ်ကွဲးအံအခိပညီကအိဉ်ဒ်လဲဉ်.

တတ်ဂုဏ်သ့ဉ်တဖဉ်အံန့ဉ်, မှာဒဉ်ကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးအတတ်ဟဲလီအခိဉ်ထံးတဘျီလာဝံသ့ဉ်တဖဉ်တဲဟ်စာန့ဉ် လီလီ.

တတ်လာဝံသ့ဉ်တဖဉ်အတတ်တဲဟ်စာအံန့ဉ်စးထီဉ်ဖဲအခုအခါမတလဲဉ်န့ဉ် မ်ပကဃုသ့ဉ်ညါဘဉ်အီ တက့ၢ်.

“လာတတ်မာလိလဲထီဉ်ဒ်သိးပုကမာသီထီဉ်ကုယဂ္ဂုလုဉ်”

ပုတနီဆိကမိဉ်ဝဲလာ, ဖဲပုဘျီထီဉ်သရိဉ်လာအလီဘီလီမုာ်တဖျဉ်အခုအခါန့ဉ်လီလီ. ဘဉ်ဆဉ်တမ့ာ် ဒ်န့ဉ်အသိးဘဉ်. ဘဉ်မနုၤအယိလဲဉ်န့ဉ် ဒ်လံာ်စီဆုံအတတ်ကွဲးအသးလာအမှာ် **“တတ်ကမာကုအကျဲ, ဒီးအခိဉ်ဒု လါ အဆာကတီၢ်ဘဉ်တတ်ကိာ်တတ်ဂါအပူလီလီ.”** န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်ဖဲ အဆာဖိ (၂၅)အသိးန့ဉ်လီလီ.

မှားဝဲလီ၊ တၢ်မၤလိာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်၊ ပှၤမၤသီထီၣ်က့ၤ ဝှၢ်ယၤရှုၤလ့ၣ် အခိၣ်ဒူဒီးအကျဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပနၢ်ဟံၣ်ဘၣ်လံအဃိ၊ တၢ်လၢတၢ်မၤလိာ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ထုးလိာ်အီၤဖဲ တၢ်ဆၢ ကတီၢ်အနံၤအသိမတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်။ ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်စီၤစ့ၤ ၁:၂** န့ၣ်လီၤ။

“ပၤရၣ်အစီၤပၤကိၤရှၣ်စံးဝဲဒ်အံၤ၊ ယွၤမ့ၢ်ခိၣ်အကစၢ်ဟ့ၣ်လီၤယၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်ခဲလၢာ်၊ ဒီးမၤ လိာ်ယၤဒ်သိးယကသ့ၣ်ထီၣ်အဟံၣ်လၢယၤရှုၤလ့ၣ်အပူၤလၢ အအိၣ်ဝဲလၢယုၤဒၢလီၤ။”

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မၤအသးဖဲ BC.536 အတီၢ်ပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ နံၣ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီး၊ ပှၤအံၣ်စရုလး ဖိသ့ၣ် တဖၣ်ပူၤဖျဲးလၢ၊ ဘၤဘူၤလိာ်အတၢ်မၤကဲက့ၢ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တၢ်အခွဲးအယၢ်အိၣ်ထီၣ်လၢကဘၣ်က့ၤက့ၤဆူ အဟံၣ် ဂၤစုၣ်ဂၤစုၣ်န့ၣ်လီၤ။ ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဟံၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် တအိၣ်ထီၣ်ဒံးဘၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဝဲ ပူၤကွံာ်အနံၣ်တဖၣ်အနံၣ်ဝဲမး တၢ်ကဲထီၣ်အသးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ ပၤရၣ်အစီၤပၤကိၤရှၣ်ဟတၢ် အဆၢက တီၢ်လၢခံအနံၣ်တဖၣ်အနံၣ်တုၤလီၤအခါမးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်အသးလီၤ။ ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်တၢ်မၤ လိာ်တၢ်၊ လၢ အမ့ၢ်ကစၢ်အဟံၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤလၢယၤရှုၤလ့ၣ်အပူၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၢ်အီၤလၢ၊ စီၤပၤဒၢရယါဝှၣ်၊ လၢလံာ်အ ဟံၣ်ပူၤ ဖဲတၢ်လုာ်ဒိၣ်ပှၤဒိၣ်ဟံၣ်ဖိၣ်အသးအလီၢ်န့ၣ်ဒီး၊ အဆိကတၢ်ထုးထီၣ်တၢ်ကလုာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်ဖဲ၊ လံာ် **စ့ၤ ၆:၁-၃** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးစီၤပၤဒၢရယါဝှၣ်မၤလိာ်တၢ်၊ ဒီးပှၤယုၤတၢ်လၢလံာ်အဟံၣ်ပူၤ ဖဲတၢ်လုာ်ဒိၣ်ပှၤဒိၣ်ဟံၣ်ဖိၣ် အသးလၢ ဘၤဘူၤလိာ်အပူၤလီၤ။”

“ဒီးထံၣ်န့ၣ်လံာ်တထူလၢ အယၤမသါလၢန့ၢ်ပူၤလၢအအိၣ်ဝဲလၢ ကီၢ်မၤဒဲအပူၤ၊ ဒီးတၢ်ကွဲးအသးလၢ အပူၤဒ်အံၤ၊”

“လၢစီၤပၤကိၤရှၣ်အနံၣ်အခိၣ်ထံးတနံၣ်န့ၣ်၊ စီၤပၤကိၤရှၣ်မၤလိာ်တၢ်လၢကစၢ်အဟံၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤလၢ ယၤရှုၤလ့ၣ်အပူၤန့ၣ်၊ မိပှၤမၤထီၣ်ဟံၣ်န့ၣ်၊ တၢ်လီၢ်ဖဲပှၤလုာ်တၢ်၊ ဒီးမိပှၤဟံၣ်လီၤအခိၣ်ထံးအစၢ်သနၢ်၊”

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝဲအလီၢ်ခံ၊ လၢပဒိၣ်ဖးဒိၣ်၊ စီၤတးနဲဒီး အပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘီထီၣ်တၢ်လုာ်အဟံၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ လံာ်**စ့ၤ ၆:၁၂-၁၅** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးကစၢ်လၢအဒုးအိၣ်ဝဲဆိးဝဲအမံၤဖဲန့ၣ်တက မိအမၤဟးဂီၤကယံာ်စီၤပၤ၊ ဒီးပှၤကီၢ်မ့ၢ်ခဲလၢာ်လၢ အက ဟံၣ်အစုၣ်သိးအကမၤလီၤဆီဒၣ်၊ ဒ်သိးအကမၤဟးဂီၤကစၢ်အဟံၣ်န့ၣ်လၢယၤရှုၤလ့ၣ်အပူၤတက့ၢ်။ ယဲဒၣ်စီၤဒၢ ရယါဝှၣ်န့ၣ် မၤလိာ်တၢ်လီၤ။ မိပှၤမၤချ့ချ့တက့ၢ်။”

“တုၤန့ၣ်တစုပဒိၣ်ဖးဒိၣ်လၢထံမိၢ်ပှၤလၢအအံၤတခီစီၤတးနဲ၊ စီၤရှုသၢ်ဘိစနဲ၊ ဒီးအသကိးတဖၣ်၊ ဒ်တၢ် လၢစီၤပၤဒၢရယါဝှၣ်ဟ့ၣ်ယုာ်အသိးန့ၣ် မၤဝဲဒ်န့ၣ်အသိးချ့ချ့လီၤ။”

ဒီးပှၤယုၤဒၢဖိအသ့ၣ်က့ၤသးပှၤမၤဝဲ၊ ဒီးဘီၣ်ထီၣ်ညီထီၣ်ဝဲလၢဝဲဃးကဲ၊ ဒီးစီၤမးဒါအဖိခွါစီၤစကၢရယၤ ကတီၢ်တၢ်လၢဝဲအကျိၣ်အဃိ၊ ဒီးမၤဝဲ၊ ဒီးမၤဝဲဝဲဒ်အံၣ်စရုလးအကစၢ်အတၢ်မၤလိာ်အသိး၊ ဒီးဒ်စီၤကိၤရှၣ်၊ ဒီးစီၤ ဒၢရယါဝှၣ်၊ ဒီးစီၤအံၤတၢ်ရှုၤတၢ်၊ ပၤရၣ်အစီၤပၤအတၢ်မၤလိာ်အသိးန့ၣ်လီၤ။”

“ဒီးလၢလါအးအံၤ၊ လါထီၣ်သၢနံၤတနံၤလၢ စီၤပၤဒၢရယါဝှၣ်ကဲစီၤပၤအနံၣ်ပှၤထီၣ်ယုၤန့ၣ်တနံၤန့ၣ် ဟံၣ်ဝဲဝဲလီၤ။”

ဘဉ်ဆဉ်တၢ်မၤလိာ်လၢအကဘဉ်ဘျီထီၣ်ဝဲၣ်ခိၣ်ဒူအဂ့ၢ်န့ၣ်, လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်အိၣ်မးဖးယုာ်အတီၢ်ပူၤ (စီၤပၤကိၣ်ဒီးစီၤပၤဒၤရၤပၤဝဲၣ်အစီၤအကတၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ) ဝံၤမးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ဘဉ်အသးလီၤ. လီၤဆီ ဒဉ်တၢ်တမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်, ဖဲစီၤပၤအံၤတၢ်ဂျၢၤတၢ် ထီၣ်နီၣ်ဝံၤအန့ၣ်ခံဆံဃုန့ၣ်အတူၤန့ၣ်လီၤ. (လံာ်စီၤန့ၣ်မယုာ် ၂:၁-၈) စီၤန့ၣ်မယုာ်, မၤန့ၣ်လံာ်တၢ်မၤလိာ်တၢ်လၢအမ့ၢ်, ကဘဉ်လဲၤဆူဝဲၣ်ယုာ်လှၢလှၢဒီးကဘဉ်ဘျီထီၣ်က့ၤဝဲၣ် အခိၣ်ဒူအဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. တၢ်မၤအသးခဲလၢာ်န့ၣ်, လံာ်စီၤဆ့ၣ်အတၢ်ပာ်ဖျါလၢအမ့ၢ်, လံာ် စီၤန့ၣ်မယုာ် ၂:၁-၈ န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

“ဒီးလၢစီၤပၤအၢၤဂျၢၤတၢ်အန့ၣ်ပွဲၤထီၣ်ခံဆံန့ၣ်တန့ၣ်, လၢနီၣ်စၢ်အပူၤန့ၣ် တၢ်မၤအသးလၢ စပံးထံအိၣ် ဝဲလၢအမဲာ်ညါ, ဒီးယဟံးထီၣ်စပံးထံ, ဒီးယဟ့ၣ်အီၤလၢ စီၤပၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးယမဲာ်တလီၤသပှၢ်တ့ၢ်လၢ အမဲာ်ညါနီၣ် တဘျီဘဉ်.”

“ဒီးစီၤပၤစံးဘဉ်ယၤ, နမဲာ်လီၤသပှၢ်, မ့ၢ်အဘဉ်မနုၤလဲၣ်. ဒီးနတဆါဘဉ်. တၢ်အံၤတမ့ၢ်ဘဉ် တၢ်ကဘဉ်, မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးလီၤ. ဒီးယပျံၤတၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲာ်လီၤ.”

“ဒီးယစံးဘဉ်စီၤပၤ, မဲာ်စီၤပၤမူဝဲလီၤထူလီၤယိာ်တက့ၢ်. လၢဝဲၣ်တဖျၢၣ်, ယဟံးအသ့ၣ်ခိၣ်အလီၢ်အိၣ်သ ယုာ်, ဒီးအတြီၤတဖၣ်ဘဉ်တၢ်ဆူးကွံာ်အီၤလၢမ့ၢ်အူန့ၣ်ဒီး, ယမဲာ်တလီၤသပှၢ်ဘဉ်မ့ၢ်အဘဉ်မနုၤလဲၣ်.”

“ဒီးစီၤပၤစံးဘဉ်ယၤ, နဃုကညးတၢ်လၢမနုၤတမံၤလဲၣ်, တုၤနုၤတစုယဘါထုကဖၣ်မူခိၣ်အကစၢ် လီၤ.”

“ဒီးယစံးဘဉ်စီၤပၤ, မ့ၢ်ဘဉ်စီၤပၤအသး, ဒီးနဒုနပုၤမ့ၢ်ဘဉ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖိၣ်လၢနမဲာ်ညါဒီး, မဲာ်မၤလီၤ ယၤဆူ ယုာ်, ဆူယဟံးတဖၣ်အသ့ၣ်ခိၣ်အဝဲၣ်ပူၤ, ဒ်သီးယကတုက့ၤအီၤတက့ၢ်.”

“ဒီးစီၤပၤစံးဘဉ်ယၤ, (ဒီးနီၣ်ပၤမ့ၢ်ဆုၣ်နီၣ်လၢအယၤန့ၣ်) နလဲၤတၢ်နကအိၣ်ဆံးယံာ်လဲၣ်. ဒီးနကဟဲ က့ၤအကတီၢ်ဖဲလဲၣ်. ဒီးဘဉ်စီၤပၤအသးလၢ အကမၤလီၤယၤ, ဒီးယသ့ၣ်ဆၢဖးကတီၢ်လၢအဂီၢ်လီၤ.”

“ဒီးယစံးဘဉ်စီၤပၤ, မ့ၢ်ဘဉ်စီၤပၤအသးဒီး, မဲာ်ပုၤဟ့ၣ်ယၤလၢလံာ်လၢပဒိၣ်ဖးဒိၣ်လၢထံမိၢ်ပှၢ်တၢ် ဘးမိ တဖၣ်အဂီၢ်ဒ်သီးယကဒုးလဲၤ ခိၣ်ယၤတုၤယတုၤလၢယုာ်အပူၤ,”

“ဒီးလံာ်တဘျီလၢပုၤဟံးစီၤပၤအသ့ၣ်ပှၢ်, စီၤအၤစၢ်အဂီၢ်, ဒ်သီးအကဟ့ၣ်ယၤလၢ သ့ၣ်လၢတီာ် အကျဲ စၢၤထူၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လၢအအိၣ်လၢ ဟံာ်အယၤန့ၣ်, ဒီးလၢဝဲၣ်အခိၣ်ဒူအဂီၢ်, ဒီးလၢဟံာ်လၢ ယကလဲၤန့ၣ်လၢအ ပူၤအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. ဒီးစီၤပၤဟ့ၣ်လီၤယၤလၢတၢ်, ဒ်ယကစၢ်အစုဂ့ၤအိၣ်ဝဲလၢ ယလီၤအသီးန့ၣ်လီၤ.”

ပထံၣ်ဘဉ်လၢ, တၢ်လၢစီၤန့ၣ်မယုာ်တက့ၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒဉ်, မံာ်ဒိၣ် - ပၤရၢၣ်အစီၤပၤအံၤတၢ်ဂျၢၤတၢ်, အ ပုၤကွၢ်အတၢ်အီၤတက့ၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဒဉ်ဘဉ်အိၣ်ဝဲလၢ စီၤပၤအမဲာ်ညါထီၣ်ဘိန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. ဖဲမ့ၢ်နံၤတနံၤန့ၣ် စီၤပၤစံးဘဉ်အီၤလၢ, နမဲာ်လီၤသပှၢ်မ့ၢ်အဘဉ်မနုၤလဲၣ်လီၤ. ဒီးစီၤပၤသံကွၢ်အီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၢ်ဒီးအဝဲစံးဆၢဝဲလၢ, တၢ်မၤအသးတဖၣ်ဖဲ, လံာ်စီၤန့ၣ်မယုာ်အဆၢဒိၣ်(၁)အတၢ်ပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤန့ၣ်တၢ်ကစီၣ် သ့ၣ်တဖၣ်လၢ, ပုၤလၢအဟဲထံၣ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်လၢအမ့ၢ်ဝဲၣ်ယုာ်လှၢလှၢ, ဝဲၣ်စီၤဆ့ၣ်တဝဲၣ်အံၤလီၤပီၢ်ဘဉ်ဝဲအ ဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်စီၤန့ၣ်မယုာ် ၁:၂-၄ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်မၤအသးလာယဒီပုၤဝဲၣ်တဂၤ၊ စီၤယနုၤနဲၣ်ဟဲဒ်ဒီးပုၤကညီလာယုဒၤဖိအကျါတဖၣ်၊ ဒီးယသံကွၢ် အီၤလာပုၤယုဒၤဖိလာ အပူၤဖျဲးတၢ်၊ လၢအအိၣ်လီၤတဲၣ်လာပုၤတၢ်မၤကဲကုၢ် အီၤအကျါ အဂ့ၢ်အကျါ၊ ဒီးလာယရူၤ ရှုလုၣ်အဂ့ၢ်အကျါလီၤ.”

“ဒီးစံးဘၣ်ယၤ ပုၤအိၣ်လီၤတဲၣ်လာ အအိၣ်လီၤတဲၣ်လာ ပုၤတၢ်မၤကဲကုၢ်အီၤအကျါန့ၣ် အိၣ်ဝဲလာကီၢ်ပူၤ ဖဲန့ၣ်၊ ဒီးဘၣ်တၢ်အာဖးဒိၣ်၊ ဒီးတၢ်ဒုၣ်ဒွဲၣ်၊ ဒီးယရူၤရူလုၣ်အိၣ်ဒုလီၤပျီၤလံၤ၊ ဒီးအတြီၤတဖၣ်ဆူးထီၣ်ကွံၣ်လံၤ အသးလာမ့ၢ်အူလံၤ.”

“ဒီးတုၤယနုၤဟူတၢ်ကတိၤန့ၣ်ဒီး၊ တၢ်မၤအသးလာ ယဆုၣ်နီၤ၊ ဒီးယဟီၣ်၊ ဒီးယသ့ၣ်အုးသးအုးတၢ်အ နံၤတဖၣ်၊ ဒီးယဒုၣ်တၢ်အိၣ်၊ ဒီးယဘါထုကဖၣ်တၢ်လာမူခိၣ်အကစၢ်အမဲၣ်ညါလီၤ.”

စီၤပၤနုၤဟူတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီး၊ သံကွၢ်စီၤနုၤမယၤလၢ၊ နအဲၣ်ဒီးစံးတၢ်မၤနုၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤနုၤမယၤစ့ၢ်ကီး ဃုတၢ်လာအတၢ်သးအိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤနုၤမယၤဘါထုကဖၣ် တၢ်ဆူကစၢ်ယုၤလာတၢ်ကတိၤအဖုၣ်ကတၢ်ဒီးလဲၤဆူစီၤပၤအအိၣ်ဒီးဃုတၢ်အခွဲးအယာ်ဘၣ်ဃးဒီးကဘျီထီၣ်က့ၤ ဝဲၣ်ယရူၤရူလုၣ်အိၣ်ဒုလၢအလီၤပျီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်သတးဒီးစီၤပၤစ့ၢ်ကီးဟ့ၣ်လီၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် ဒီးဟ့ၣ်စ့ၢ်ကီးလံာ်တၢ်အုၣ်အသးလာတၢ်ပိးတၢ်လီၤလၢကဘျီထီၣ်တၢ်အဂီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် လၢလံာ်ဝံဒၤနံးယုလး ဝဲၣ် ၂၅ စ့ၢ်ကီးဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလီၤ.

တၢ်ကလုၢ်အဝဲအံၤဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤဖဲ B.C 474 အပူၤဒီး၊ မ့ၢ်စ့ၢ်ကီး စီၤပၤအံၤတၢ်ရၢၤဂျါတၢ်ထီၣ်နီၤအ နံၣ်ခံဆံနံၣ်တနံၣ်အပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီး လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘုၣ်ညါလံာ်ကွံၣ်နီၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီး ဘီမုၢ်ဒီး စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ် အဂ့ၢ်အကျါ အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိစီၤပၤအံၤတၢ်ရၢၤဂျါတၢ်ထီၣ်နီၤအနံၣ်ခံဆံနံၣ် တနံၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကီး B.C 454 န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒုၣ်ဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲၣ်ပာ်စၢၤတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး၊ နံၤသီသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဆိ ကတၢ်တဘျီန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပကလဲၤကဒီးဆူ ဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲၣ်ပာ်စၢၤတၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

“လံာ်ဒၤနံးယုလး ဝဲၣ် ၂၅ - သ့ၣ်ညါဒီးနီၤဟံၣ်တၢ်တက့ၢ်. လၢတၢ်မၤလီၢ်လဲၤထီၣ်ဒ်သီးပုၤကမၤ သီထီၣ်က့ၤယရူၤရူလုၣ်ဟံၣ်လာပုၤဒီးဖျါအသးတၢ်အိၣ်တဂၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်နွံအဘျီနွံဘျီ, ဒီးတၢ်အနွံအဘျီဃုဆံ ခံဘျီ န့ၣ် တၢ်ကမၤက့ၤအကျဲ, ဒီးအိၣ်ဒုလၢအဆၢကတီၢ်ဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ဂီၤအပူၤလီၤ.”

တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ်, “ဟံၣ်လာပုၤဒီးဖျါအသးတၢ်အိၣ် (မ့ၢ်ရံၤယၤ) တဂၤ ” အံၤန့ၣ်အခိပညီကအိၣ် ဒ်လဲၣ်. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျဲၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဒါ.

တၢ်လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးအံၤန့ၣ် ယုၤဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢသးန့ၣ်ဒီးတဃီၣ်နီၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အဝဲ ဘၣ်တၢ်ဖျါအီၤလၢ တၢ်ဒီးဘျာထံ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကဲထီၣ်မ့ၢ်ရံၤယၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယီၤဟံၣ် ၃း၃၄** အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤလၢယုၤမၤလီၤအီၤတဂၤန့ၣ်, စံၣ်တဲၣ်တဲၣ်လီၤယုၤအကလုၢ်အကထါလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယုၤ ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢသးန့ၣ်ဒီးတဃီၣ်နီၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်.”

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ တၢ်ကတိၤဖိတဘီလၢအမ့ၢ်, “ဟံၣ်လာပုၤဒီးဖျါအသးတၢ်အိၣ် (မ့ၢ်ရံၤယၤ) တဂၤ ” အံၤန့ၣ် အခိပညီမ့ၢ်ဒုၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအသးပုၤထီၣ်အနံၣ် (၃၀)တုၤလီၤအခါ ဒီးဘျာအသးလၢထံအဂ့ၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တမ္ဘာ့လောကဏ်ယုဂ်ဂူအိပ်ဖျော်ထိပ်အခုအခါနဲ့ဘဝ်. (လူကပ် ၃:၂၃ ဒီးယုဂ်ဂူအကဏ် ပှ်ဖဲအမထီဉ်သီ တါနဲ့, အနံဉ်ပွဲထီဉ်သာဆံဃာ်ဃာ်လီ.)

လလံာ်စီဆံဉ်သ့တဖဉ်အတါကွဲးအသီး, ပထံဉ်ဘဝ်, ဝံသ့တဖဉ်အတါတဲဟံစာဘဝ်ဃးဒီးတါဆာ ကတီာ်တမံအံအဂုနဲ့ပသ့ညါအီလော စးထီဉ်သီအခါဆူ တါအကတါနဲ့ ပထံဉ်ဘဝ်လီ. ဘဝ်ဃးဒီးတါဂု အံနဲ့ ပကချုသ့ညါအါထီဉ်အီတက့ာ်.

တါနွံအဘျီနွံဘျီ	-	၇	×	၇	=	၄၉ သီ
တါအနွံအဘျီ ဃုဆံခံဘျီ	-	၇	×	၆၂	=	၄၃၄ သီ
ဟံဉ်	=	၇	×	၆၉	=	၄၈၃ သီ

လောတါနဲ့အဃိတါလော, ၆၉ နွံအံနဲ့ မှါဒဉ်, ၄၈၃ သီနဲ့ ပထံဉ်ဘဝ်လီ.

ဘဝ်ဆဉ်တါလောတသီအံနဲ့ တမ္ဘာ့ဒ်ပသ့ညါအသီးတမ္ဘာ့ (၂၄)နဲ့ရံဉ်ဘဝ်. ပဘဝ်ဟံးန့အီ လော ဝံအတါကတီာ်လောအဘဝ်ဃးဒီးတါဆာကတီာ်နဲ့မှါဒဉ်တါဟ့ဉ်ပလီာ်တမံလီ.

တါလောကဏ်ယုဂ်ဂူအဂီအံနဲ့ တါဆာကတီာ်တသီအံနဲ့လီပလီာ်အသးဒီးပဝဲသ့တဖဉ်အတါဘဝ် ထွဲ အနံဉ် (၁၀၀၀), ဒ်ပစံးတါအသီး, ၃၆၅၀၀၀ သီနဲ့ပထံဉ်ဘဝ်လီ.

“၂ပုးတရူး ၃း၈ - လောကဏ်အမဲဉ်ညါနဲ့, မှါတနံမးအသးဒ်နံတကထီအသီး, ဒီးနံတကထီမးအ သးဒ်မှါတနံအသီးနဲ့လီ.”

ဒ်နံအသီး ဝံအတါကတီာ်ဘဝ်ဃးဒီးနံသီသ့တဖဉ်ပဘဝ်ဒွးအီဒ်နံအသီးနဲ့ ပထံဉ်ဘဝ်လီ. တါ သ့တဖဉ်နဲ့ပထံဉ်ဘဝ်ကဒီးဖဲ, ဝံယယုးစကုလး ၄း၆ နဲ့လီ.

“လောတနံအဂီယဟံလီနဲ့နုလော မှါတနံလီ.”

ပကထံဉ်ဘဝ်ဖဲ ၄မီၤ ၁၄း၃၄ နဲ့လီ.

“တနံလောတနံအဂီ,”

ဘဝ်ဃးဒီးဝံအတါကတီာ်လောအမှါတါတသီအံနဲ့ ပဘဝ်ဟံးန့အိပညီဆူ တါဆာကတီာ်တနံနဲ့ ပထံဉ်ဘဝ်လီ.

လောတါနဲ့အဃိ, တါကတီာ်လောအမှါ, “ဟံလောပုဒ်ပုဒ်အသးတါအခိဉ်(ကဏ်ခရံဉ်/ မှါရံဉ်ယု) တကအံ အဂုနဲ့တါဆာကတီာ်အယံအိဉ်မး (၄၈၃) နံနဲ့အဃိ ပမှါဆီတလဲကွဲဉ်အီဆူနံနဲ့ကအိဉ်ဝဲ (၄၈၃)နံနဲ့ ပထံဉ်ဘဝ်လီ.

လောတါဂုဒ်အံအဃိ, ပသ့ညါအီသ့စုာ်ကီးတါဆာကတီာ်လောကဏ်ယုဂ်ဂူဒီးဘျုအသးလောထံနဲ့လီ.

၄၈၃	၄၅၄ BC	၂၉ AD
(ဟံလောကဏ်ယုဂ်ဂူ	(ဝံအတါကတီာ်စးထီဉ်	
ဒီးဘျုအသးလောထံနဲ့	သီအဆာကတီာ်)	
အိဉ်မ ၆၉ နွံအတါဆာကတီာ်)		

လောတါနဲ့အဃိ, ကဏ်ယုဂ်ဂူဒီးဘျုအသးလောထံနဲ့မှါဒဉ် AD 29 နံနဲ့ပထံဉ်ဘဝ်လီ.

တော်လှား၊ ဝံသုဉ်တဖဉ်ကတိဟ်စာတော်အဂ္ဂါလအမုာ်၊ ဖြေခွံအံၤန့ဉ် စးထီဉ်ဖဲ BC 454 နံဉ်ဒီး ပာ်တုၤလီၤ လာကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးဒီးဘျုးအသးလၢထံအတၢ်ဆာကတီၢ်န့ဉ် မ့ၢ်ဒဉ် AD 29 န့ဉ်လီၤ.

ပကလဲၤကဒီးဆူတၢ်အနွံ၊ နွံဆံနံဉ်တနံဉ်၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသး၊ တၢ်အနွံ၊ လၢခဲကတၢ်တနွံ အနံဉ်န့ဉ်တက့ၢ်. ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ၊ ဝံဒၤနံးယုလး ငးၤ၂၇ န့ဉ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ကမၤတၢ်အာဉ်လီၤအိၤလီၤကံၢ်ကံၢ်ကျၢၤကျၢၤဒီးပုၤအါဂၤလၢတၢ်တနွံအတီၢ်ပူၤ၊ ဒီးလၢဖးဖိတၢ်တနွံ န့ဉ်ကဒုးဆိတၢ်တၢ်လုာ်ဒီးတၢ်မၤဘျုး၊ ဒီးတၢ်မၤသယုာ်တၢ်န့ဉ်ကအိဉ်ဝဲလၢတၢ်အိဉ်ဒီး၊ အဒံးဆုလၢ တၢ်သးဘဉ် အာအိၤ အဖိခိဉ်၊ ဒီးတၢ်လၢတၢ်တိာ်ဝဲန့ဉ်ကလူလီၤအသးလၢတၢ်လၢအကဟးဂီၤ အဖိခိဉ်၊ တုၤလၢတၢ်ဟးဂီၤ လီၤ.”

လံာ်စီဆုဖိတဆာအံၤအခိပညီကအိဉ်ဒ်လဲဉ်.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ်ဖဲ၊ လံာ်ယီၤဟဉ် ဘးၤ၂၉ အတၢ်ကွဲးအသး၊ ကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးအံၤန့ဉ်မ့ၢ်ဒဉ်၊ ယုၤအသိဖိလၢ အစိာ်ထီဉ်ကွံာ်ပုၤဟီဉ်ခိဉ်ဖိအတၢ်ဒဲးဘးတဂၤအံၤန့ဉ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိး၊ ပုၤကညီယုဉ်ဂ္ဂုးခရံဉ်တဂၤ၊ လၢအဟ့ဉ်လီၤ ဒဉ်အသးလၢတၢ်ပူၤက့ၤလၢပုၤခဲလၢာ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. (၁တံၤမသး ၂:၆)

တၢ်အဝဲအံၤန့ဉ်မ့ၢ်ဒဉ်၊ တၢ်မၤကတၢ်တၢ်ဘဉ်ဘးဒီးပုၤယုၤဒုဖိသ့ဉ်တဖဉ်မၤတၢ်မၤတနံၤဘဉ်တနံၤဒီးဟ် ထီဉ်တလီၤလီၤတၢ်လုာ်တမံၤလၢအမုာ်တၢ်အကဒုဒီးမၤကံၢ်မၤကျၢၤက့ၤတၢ်လုာ်တၢ်ဟ်လၢကစာ်ခရံဉ်အနီၢ်ကစာ်ဒဉ်ဝဲ လုာ်ထီဉ်အသးန့ဉ်လီၤ.

ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်စုၤတြီၤ ၁၀:၁၁-၁၂** န့ဉ်လီၤ.

“ဒီးကယံာ်ပုၤလုာ်တၢ်အဒိဉ်ကိးဂၤဒဲး၊ ဆာထာဉ်မၤတၢ်မၤတနံၤဘဉ်တနံၤဒီးဟ်ထီဉ်တလီၤလီၤတၢ်လုာ်တမံၤ၊ လၢအစိာ်ကွံာ်တၢ်ဒဲးဘးတသ့ဘဉ်. မ့ၢ်မ့ၢ်အဝဲဒဉ်န့ဉ်ဟ်ထီဉ်တၢ်လုာ်လၢတၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ်တဘျီဒီး၊ ဆုဉ်နီၤထီဉ် လၢယုၤအစုထွဲတခါ.”

(ဘဉ်ဘးဒီး၊ တၢ်အကဒုလၢအမုာ်ပုၤယုၤဒုဖိသ့ဉ်တဖဉ်အတၢ်လုာ်တၢ်ဟ်တၢ်အဂ္ဂါန့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ တၢ်မၤလိလၢ အကဟဲအနီၢ်ကံၢ် ၃၂ အပူၤန့ဉ်လီၤ.)

လံာ်စီဆုအတၢ်ကွဲးလၢအမုာ်၊ “ဒီးလၢဖးဖိတၢ်တနွံ” အံၤန့ဉ်မ့ၢ်ဒဉ်၊ စးထီဉ်ဖဲကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးဒီးဘျုးအသးလၢ ထံကျိယုာ်ဒုဉ်အပူၤဒီးဆူတူာ်သံအသးလၢကရုနံလုာ်ခိဉ်အဘျုးစၢၤစံဉ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်သးခုကစီဉ်အနံဉ်သ့ဉ်တဖဉ် န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်ထဲလၢလံာ်စီဆုအဆာဖိတဆာန့ဉ်လီၤ.

“ဒီးလၢဖးဖိတၢ်တနွံ”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢ (၃ ၁/၂) သီအံၤန့ဉ် မ့ၢ်ဒဉ် (၃ ၁/၂) န့ဉ် ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ဉ်အယီၤ၊ ကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးအုဉ်အသးဝံၤဒီးဒီးသံအသးအနံဉ်န့ဉ် ပသ့ဉ်ညါအီၤသ့လီၤ.

AD 29 + 3 1/2 နံဉ် = ၃၃ AD

လၢတၢ်န့ဉ်အယီၤ၊ ကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးအတၢ်ဒီးသံအသးအမုာ်နံၤန့ဉ် မ့ၢ်ဒဉ် AD ၃၃, လါအုၤဖြဉ် (၃)သီ, မုာ်ယံာ် နံၤဟါခိ န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

ဖဲကစာ်ယုဉ်ဂ္ဂုးခရံဉ်တူာ်သံအသးအခါန့ဉ် အဝဲအသးအိဉ်လံ ၃၃ ၁/၂ နံဉ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. လၢတၢ်န့ဉ်

အယိကစာယုဂ်ဂူးအိဉ်ဖျဉ်ဆာကွာအမုာ်နံန့န့ကမုာ်တၢ်ဆာကတီၢ်မတၢ်လဲၣ်. ပမုာ်ဒွးကွၢ်တၢ်အံၤဒီးပကသ့ၣ်ညါ
ဘၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးလီၤ. ဖဲအဝဲတူၢ်သံသးအခါန့ၣ်ဒီးပမုာ်ကွၢ်တၢ်ဒါကွၢ်ဆူအလီၢ်ခဲန့ၣ်ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လီၤ.
အဝဲတူၢ်သံသးအခါန့ၣ်မုာ်ဝဲဒၣ်လါအုၣ်န့ၣ်ပုၤတူၢ်လိာ်အိၤကိးဂၤဒဲးလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ

လါအုၣ် → လါမၢ်ရူး → လါဖဲဖိဝါရံၣ် → လါယနူၤအါရံၣ် →
လါဒိဉ်စ့ဘၣ် → လါနီဉ်ဝုဘၣ် → လါအိးကထိဘၣ်

မုာ်ဝဲလီၤ. ကစာယုဂ်ဂူးအိဉ်ဖျဉ်ထီၣ်ဖဲ လါအိးကထိဘၣ်, အခိဉ်ထံးတနွံန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. (လံာ်လူၤ
ကၣ် ၂:၈ ဒီးလၢကီၢ်အဝဲန့ၣ်အပူၤ, ပုၤကွၢ်သိတဖၣ် အိဉ်ဝဲလၢပုၤလၢ်ကျါ, ဒီးကွၢ်အသိလၢမုာ်န့ၣ်လီၤ.)

တၢ်လၢဝုၢ်ဘၣ်သလုဃုၣ်အံၤန့ၣ်ဖဲလါဒိဉ်စ့ဘၣ်အကတီၢ်အပူၤန့ၣ်ဘျဉ်ပစီၤထံသ့ၣ်တဖၣ်လီၤဝဲအဆာ
ကတီၢ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိပုၤကွၢ်သိသ့ၣ်တဖၣ်ကွၢ်အသိလၢ တၢ်ချာန့ၣ်တသ့ဘၣ်. လၢလါအိးကထိဘၣ်အခါ
န့ၣ်အိဉ်ဝဲလၢတၢ်ချာသ့န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်ပုၤအါဂၤသ့ၣ်ညါဝဲဒီးတူၢ်လိာ်ဝဲလၢအမုာ် လါဒိဉ်စ့ဘၣ် (၂၅)သီ န့ၣ်
ကကဲထီၣ်ခရံၣ်အတၢ်အိဉ်ဖျဉ်ဒ်လဲၣ်.

လၢတၢ်ဒ်အံၤအယိ, ဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲာ်စၢၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လၢအမုာ်နွံတနွံလၢအမုာ်လၢခံက
တၢ်အနွံ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အနွံ, နွံဆံနွံတနွံ အပူၤန့ၣ် တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်မၤအသးဒ်အဖိလၢအသိးလီၤ.

- ကစာယုဂ်ဂူးဒီးဘျုးအသးလၢထံအမုာ်နံၤ - AD ၂၉
- ကစာယုဂ်ဂူးတူၢ်သံအသးအမုာ်နံၤ - AD ၃၃

လၢပုၤယုၤဒၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်တၢ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါအမုာ်နံၤအကတၢ်အန့ၣ်ဒီးလၢပုၤတခီဘီမုာ်အဂီၢ်, လၢ
တၢ်သးခုကစီၣ်အယိ မၤန့ၣ်တၢ်ဆိဉ်ဂုၤဆိဉ်ဝါလၢအမုာ်, ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ကိးအိၤ (စီၤကနုၤလံးအဟံၣ်)ပူၤအုၣ်န့ၣ် ပက
ထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်မၤတၢ် ၁၂:၁-၆ - AD ၃၆

ဘၣ်ဃးဒီးကစာယုဂ်ဂူးကအိဉ်ဖျဉ်တၢ်အလီၢ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ်, လၢလံာ်စီဆံအပူၤဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအိၤဖဲ, **လံာ်ဝံမံ
ကၤ ၅:၂** န့ၣ် ဘၣ်တၢ်တဲဆိအိၤလၢဝံန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“ဒီးနဲဒၣ်ဘၣ်သလုဃုၣ်အုဖရးသးဧာ, နဆံးလၢယုၤဒၤအကထိတဖၣ်အကျါဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ပုၤကဟဲထီၣ်
လၢ နပူၤဆူယအိဉ်လၢအကကဲထီၣ်ပုၤဟတၢ်လၢ အံၣ်စရုလးအဖိခိဉ်လီၤ. ပုၤတဂၤန့ၣ် ဟဲဝဲလၢပုၤလံာ်လံာ်,
လၢမုာ် နံၤလၢတၢ်လီၤထူလီၤယိာ်န့ၣ်လီၤ.”**

ဒ်သိးလံာ်စီဆံအတၢ်ကွဲးလၢဝံကျိာ်အံၤန့ၣ်, ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်အဂီၢ်, စီၤယိၤသးဒီးနီၢ်မၤရံအဝဲသ့ၣ်ခံဂၤ
လၢအအိဉ်လၢ ကီၢ်ကၤလံာ်လၢ ဝုၢ်နစၤရူးအပူၤန့ၣ် ဒ်သိးအမံၤကဘၣ်တၢ်ဆဲးလီၤအိၤအဂီၢ်န့ၣ် ဘၣ်ဟဲဆူဝုၢ်ဘၣ်
သလုဃုၣ်, ကီၢ်ယုၤဒၤန့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လူၤကၣ် ၂:၁-၆** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးတၢ်မၤအသးလၢမုာ်နံၤတဖၣ်န့ၣ်, ကဲစာအိၤကူစတူးအကလုာ်လီၤလၢပုၤအိဉ်လၢဟီၣ် ခိဉ်ချာခဲလၢာ်,
အမံၤကဘၣ်ဆဲးလီၤအသးလီၤ. တၢ်ဆဲးလီၤအမံၤအံၤ, ကဲထီၣ်ဆိဖဲစီၤကူၤရုန့ၣ်မုာ်ကီၢ်စူၤရံအပဒိဉ်ဖးဒိဉ်လီၤ. ဒီး
ပုၤလဲၤဆဲးလီၤအမံၤတဂၤဆူအုၣ်ဒၣ်ဝဲ, တဂၤဆူအုၣ်ဒၣ်ဝဲ, ခဲလၢာ်လီၤ. ဒီးစီၤယိၤသးန့ၣ်, မုာ်လၢစီၤဒၤဝံး အဟံၣ်
ဖိဒီးအစၢၤ အသ့ၣ်ဒီး, - ဒ်သိးအကဆဲးလီၤအမံၤဒီးအမါနီၢ်မၤရံလၢအဘၣ်တၢ်အိဉ်တီဒီးအိၤလၢအအိဉ်ဒီး အဟူး
အသးန့ၣ်ဒီး, လဲၤထီၣ်လၢကၤလံာ်လၢလၢဝုၢ်နစၤရူးအပူၤ, ဆူစီၤဒၤဝံးအုၣ်ကိးဝဲလၢဘၣ်သလုဃုၣ်အိဉ်လၢ ကီၢ်
ယုၤဒၤလီၤ. ဒီးလၢအအိဉ်ဝဲန့ၣ်, တၢ်မၤအသးလၢအမုာ်အလါဘၣ်လၢ အကဆဲးစာအဖိ, ဒီး ဆံးစာန့ၣ် အဖိဝဲကိ
ပိာ်ခွါ,”**

ဘဉ်ဃးဒီးနီၢ်မၤရံအိၣ်ဒီးအဟူးအသးအဂ့ၢ်န့ၣ် ကတၢၢ်ဝဲဖဲအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. အခဲအံၤပကလဲၤက ဒီးဆူဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟ်စၢၤတၢ်အဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, လၢထီၣ်ပှဲၤထီၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ဝဲဒၤနံးယုလး ၉:၂၇** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးကမၤတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤကၢၢ်ကၢၢ်ကျၢၤကျၢၤဒီးပှၤအါဂၤလၢတၢ်တၢ်န့ၣ်အတီၢ်ပူၤ, ဒီးလၢဖးဖိတၢ်တၢ်န့ၣ်န့ၣ် ကဒုးဆိတၢ်တၢ်လုၢ်ဒီးတၢ်မၤဘျုး, ဒီးတၢ်မၤသယုၢ်တၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဒီးအဒံးဆုလၢတၢ်ဘဉ်အာအိၣ်အဖိ ခိၣ်, ဒီးတၢ်လၢတၢ်တိၣ်န့ၣ်ဝဲန့ၣ်, ကလူၤလီၤအသးလၢတၢ်လၢအဟးဂီၤအဖိခိၣ်, တုၤလၢတၢ်ဟးဂီၤလီၤ.

And for the overspreading of abomination he shall make it desolate, even until the consummation and that determined shall be poured upon the desolate. (KJV)

လံာ်စီဆုံတဆၢလၢဘဉ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢကိၤလၢဝါအကျိၣ်အံၤန့ၣ်ဒီး ဘဉ်တၢ်ထူးထီၣ်အိၣ်ဆူကျိၣ်အဂၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

ဘဉ်ဆဉ်လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤလၢ အပူၤဒီးလံာ်စီဆုံလၢကျိၣ်အဂၤတဖၣ်န့ၣ် တလီၤပလိာ်အသးန့ၣ်ပ ထံၣ်ဘဉ်ဘဉ်လီၤ. လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအခိပညီန့ၣ်ကဲထီၣ်လၢ, တၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်ခရံၣ်တဂၤအတၢ်ဘဉ်ထွဲလၢအ မ့ၢ်, တၢ်နးတၢ်ဖျိးဒိၣ်ကအိၣ်န့ၣ်န့ၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်တီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကဲထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်စ့ၢ်တၢ်နာ်တမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်အခိပညီလၢအလီၤတၢ်လီၤဆဲးဒီးဘဉ်တၢ်ထူးထီၣ်ကွဲးအိၣ်အခိပညီလၢအဘဉ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ (The King James Version - KJV) အလံာ်စီဆုံန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

The desolate - သယုၢ်သညိ

ဘဉ်ဃးဒီးလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်အံၤန့ၣ်, ပထံၣ်ဘဉ်စ့ၢ်ကိးလၢ လံာ်မးသဲ ၂၃:၃၈, လၢကစၢ်ယုၣ်ဂ္တးစံးကတိၤတၢ် ဘဉ်ဃးဒီးပှၤအံၣ်စရုလးဖိအကီၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

“ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်လဲၤသဒၣ်သုဟံၣ်အိၣ်သယုၢ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. He (Jesus) made it = အဝဲ (ကစၢ်ယုၣ်ဂ္တး, မၤ, တၢ်လဲၤသဒၣ်ကီၢ်အံၣ်စရုလးဆူ တၢ်သယုၢ် သညိ အပူၤလီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘဉ်မနုၤအကဲထီၣ်အသးန့ၣ်လဲၣ်.

For the overspreading of abomination = တၢ်အိၣ်ဒီးအဒံးဆုလၢတၢ်သးဘဉ်အာအိၣ် အဖိခိၣ်,

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပှၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အသးဘဉ်အာသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ဖဲ (လံာ်လူၤ ကဉ် ၁၃:၆-၉) အတၢ်ဟ်ဖျါလၢအမ့ၢ်, ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်တအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီသးတီဒီးအဝဲသ့ၣ်သမာကွံာ်မ့ၢ်ရံၤယၤ အဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်အဒိအတဲာ်တမံၤလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, လံာ်မဲာ်ဖိတဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ်, (it)အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ပှၤအံၣ်စ ရုလးဖိအကီၢ်ဒီး, ဘဉ်တၢ်သမာကွံာ်အိၣ်ဒီးဘဉ်အိၣ်သယုၢ်သညိဒ်ဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

မ့ၢ်အကဲထီၣ်တၢ်သယုၢ်သညိအသးလၢကျဲဒ်လဲၣ်. ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ (လံာ်ဒၤနံးယုလး ၉:၂၆) န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်အိၣ်အပှၤကီၢ်မ့ၢ်လၢအကဟဲတဖၣ်န့ၣ်ကမၤဟးဂီၤတၢ်န့ၣ်, ဒီးတၢ်အလီၤစီဆုံလီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ဒီး အကတၢၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လုၢ်ဘၢတၢ်, ဒီးဒုးတၢ်ကအိၣ်တုၤအကတၢၢ်, တၢ်အိၣ်သယုၢ်လၢတၢ်တိၣ်ဟ် အိၣ်န့ၣ်ကအိၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤအခီပညီန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဆာကတီၢ်ဖဲ AD 69-70န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ, ဝှံ (ယဂူၤရၤ လ့ၣ်) ဒီးတၢ်အလီၤစီဆုံ (တၢ်လုၢ်ဟံၣ်) သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ဒ်သိးဒၣ်ဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟံၣ်စၢၤ အသိးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤအလီၤခံ, ပှၤယုၤဒၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်လီၤပြီၤလီၤပြီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘ့ၣ်ညါဒီး ပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်စ့ၢ်ကီးလီၤမၤကွံာ်တၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံၤ, အခီပညီန့ၣ် ပကယုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်တက့ၢ်.

-] တၢ်အခိၣ် - တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပှၤရိမ့ၢ်သးဖိတကယုအခိၣ်တံးတူးန့ၣ်လီၤ.
-] တၢ်အခိၣ်အပူၤကီၢ်မ့ၢ် - တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပှၤရိမ့ၢ်ဖိအသးမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.
-] ကအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လုၢ်ဘာတၢ် - တၢ်လီၤဖျိးဒိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဒီးဝှံဒီးဖျါညါ, ကဘၣ်တၢ်ကဝီၤဃးအီၤဒီး, တၢ် ကမၤဟးဂီၤအီၤဆါဆါကလဲာ်န့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

လၢပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်, တၢ်စံၣ်ညီၣ်အဝဲအံၤကအိၣ်တုၤအဆာကတီၢ်မတၤလဲၣ်. ပကထံၣ် ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဒၤနးယုလး ၉:၂၇** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်မၤသယုၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ဒီးအဒဲးဆုလၢတၢ်သးဘၣ်အာအီၤအဖိခိၣ်, ဒီးတၢ်လၢတၢ်တီၢ် ဝဲန့ၣ် ကလူလီၤအသးလၢတၢ်လၢအကဟးဂီၤအဖိခိၣ်, တုၤလၢတၢ်ဟးဂီၤလီၤ.”

တၢ်စံၣ်ညီၣ်အဝဲအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်တခါ လၢအလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံယံးရမံယၤ ၁၆:၁၈** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢအခိၣ်ထံးန့ၣ် ယကမၤဆာအတၢ်ဒဲးဘးဒီးအတၢ်ကမၢ်ခံစးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မၤဘၣ်အာယကီၢ် လၢတၢ်အစီၣ်တဖၣ်လၢ, အလုၢ်တၢ်ဂီၤတၢ်ဖီၣ်, ဒီးမၤပှၤယုတၢ်န့ၣ်သါလၢတၢ်သးဟ့ၣ်အလီၤတဖၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်စံၣ်ညီၣ်အဝဲအံၤအိၣ်မးခံစးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ဆာကတီၢ်ခံစးန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. တၢ် ဆာကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, စးထီၣ်ဖဲ စီၤယုကိာ်သံဝံၤအလီၤခံဒီးတုၤဆူကစၢ်ယုၣ်ဂူးဟဲတုၤလီၤဝဲအဆာကတီၢ်လၢ ပှၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဆိၣ်ဂုၤဆိၣ်ဝါအဆာကတီၢ်, လၢအလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ် အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ တၢ်မၤလိလၢအကဟဲတခါန့ၣ်အပူၤလီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟံၣ်စၢၤဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဒ်သိးပကန့ၢ်ဟံၣ်အီၤအကီၢ် ပယုသ့ၣ် ညါဘၣ်အီၤဝံၤလံာ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်အနီၢ်ဝံာ်အိၣ် (၂) ဘိလၢပဘၣ်သ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤလီၤ.

တၢ်အနီၢ်ဝံာ် (၁)

တၢ်လၢလံာ်စီဆုံတဘ့ၣ်အပူၤအံၤန့ၣ် ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟံၣ်စၢၤအံၤန့ၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်ကိာ်တၢ်ဒွးလၢအလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အနီၢ်ဝံာ် (၂)

တၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟံၣ်စၢၤဝဲလၢ, တၢ်ဆာကတီၢ်တန့ၢ်အံၤန့ၣ်လီၤပလိာ်အသးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်တန့ၢ် န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတမံၤလၢပဘၣ်တူၢ်လိာ်အီၤလီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟံၣ်စၢၤတၢ်အဂ့ၢ်အနီၢ်ဝံာ်လၢအဂၤတဖၣ်အဂ့ၢ် န့ၣ်ပကယုသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤတက့ၢ်.

THE TIME OF THE GENTILES

ပျာကလုာ်အဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အဆၢကတီၢ်

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲဒ်လဲၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လူၤကၢ် ၂၁:၂၄** န့ၣ်လီၤ.

“အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဘၣ်သံလၢနးအကန့ၣ်, ဒီးတၢ်ကစိာ်မၤကဲကုာ်အိၤဆူပုၤကိးကလုာ်ဒဲးအကျိ, ဒီးတၢ်ကယီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်လုၣ်တုၤလီၤလၢပျာကလုာ်အဂၤအမ့ၢ်အလါကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်လီၤ.”

ဝဲအတၢ်တဲာ်စၢၤလၢအမ့ၢ်တၢ်အမ့ၢ်အလါအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပျာကလုာ်အဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အဆၢကတီၢ်လီၤ. လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တမံၤအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်လၢဂ့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်လုၣ်အံၤန့ၣ် (မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤအံၣ်စရလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပနီၣ်တမံၤလီၤ.) ဒ်သိးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်တဲာ်စၢၤဝဲအသိး, ကဘၣ်တၢ်ကယီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အိၤတုၤလီၤလၢ ပျာကလုာ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အမ့ၢ်အလါကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်အခါလီၤ.

တၢ်ကတီၢ်ပာ်စၢၤဘၣ်ဃးဒီးပျာကလုာ်အဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အဆၢကတီၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲာ်စၢၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, နံၤသီသ့ၣ်တဖၣ်ကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်ကတီၢ်လၢအမ့ၢ် (TIME) တၢ်ဆၢကတီၢ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအလီၤပလီၢ်အသး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အစိၤအယုၣ်တမံၤမံၤ ဒီးလၢပုၤဟ့ၣ်လုၣ်ဖိအကျိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် “Kairos” ဒီးအခီပညီမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ဆၢကတီၢ် တမံၤမံၤလၢ, တၢ်အစိၤအယုၣ်တမံၤမံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကယီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ယုၤဂ့ၢ်လုၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤအံၣ်စရလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျိၣ်န့ၣ် ပျာကလုာ်အဂၤအတၢ်ဒိၣ်စိအမ့ၢ်အလါအံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးအခီၣ်ထံးဒီးအကတၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ကမ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ကမၤအသးဒ်အံၤလဲၣ်.

တၢ်လၢကစၢ်ယုၤအံၤန့ၣ်, ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဘီမ့ၢ်တဘျီလၢအလီၤကံးဒီးပုၤအံၣ်စရလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျိၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်သကွဲးနီၣ်တၢ် ၂၉:၂၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစိၤဂ့ၢ်လီၤမိၤဆ့ၣ်နီၤစိၤပၤလၢယုၤအလီၢ်ပစိာ်လၢအဟံၤစိၤဒၤဝဲးအလီၢ်, ဒီးဘီၣ်ထီၣ်ညီထီၣ်, ဒီးအံၣ်စရလးခဲလၢာ်စ့ၢ်ဝဲအကလုာ်လီၤ.”

ဒ်သိးဒီးပုၤအံၣ်စရလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အစိၤပၤဒီးစိၤပၤစိၤဂ့ၢ်လီၤမိၤအစိၤဒီးဆူပုၤယုၤဒၤဖိအစိၤပၤလၢခံကတၢ်စိၤဒကံယၤအကတီၢ်အပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်တကဲာ်ပဝးလၢအလီၤဂ့ၢ်လီၤစၢၤအသိး, လၢကစၢ်ယုၤဘီမ့ၢ်အပူၤလၢဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ် ကစၢ်ယုၤမၤအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီးဆ့ၣ်နီၤပတၢ်လၢလီၢ်ပစိာ်အဖိခိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝံယဃးစကုၤလး ၂၁:၂၅-၂၇**, လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲစံးကတီၢ်တၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“ဒီးနဲဒၣ်အံၤ, အံၣ်စရလးအပဒိၣ်ဖးဒိၣ်အအာဒီးတတီတလီၤဘၣ်, လၢအမ့ၢ်နံၤဘၣ်ဖဲအတၢ်ဒဲးဘးအကတၢ်တဂၤစၢၤ, ကစၢ်ယုၤစံးဒ်အံၤ, ဘီၣ်လီၤကွံာ်ခိၣ်ဖၢၣ်, ထးထီၣ်ကွံာ်ခိၣ်သလးတက့ၢ်. တမ့ၢ်လၢဘၣ်နတၢ်ဘၣ်, ပာ်ထီၣ်ထီပုၤလၢအအိၣ်ဆီၣ်လီၤ, ဒီးဆီၣ်လီၤပုၤလၢအအိၣ်ထီၣ်ထီတက့ၢ်.”

**ယကကျက်အိထိလင်,ယကကျက်အိထိလင်, ယကကျက်အိထိလင်အီလီ. ဒီးတအိဉ်လာဘဉ်တု
“ပုတဂု” ဟဲလာအမုာ်အတၢ်နီၢ်နီၢ်, ဒီးယကဟ့ၣ်အီလီ.**

လာလံာ်စီဆုံအံၤအပူၤ ပကထံဉ်ဘဉ်လံာ်မဲာ်ဖျါဉ်လာအမုာ်, “ပုတဂု” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ် မ့ၢ်ယုၤန့ၣ် ပထံဉ်
ဘဉ်လီၤ. ကစၢ်ယုၤအဘီအမုာ်လာ အကအိဉ်ထီဉ်တဘျီအံၤန့ၣ် ကဘဉ်တၢ်ဟအီၤလာကစၢ်ယုၣ်ဂူၤန့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်
လီၤ. လာလံာ်ဒါနးယုၤလး ၇း၁၃ န့ၣ် ပထံဉ်ဘဉ်အီၤထံဆးဆးလီၤ.

**“ဒီးယကွၢ်ဒီးတၢ်လာ တၢ်ထံဉ်တၢ်လာညါခီလာမုာ်နုၤအဖမုာ်, ဒီးကွၢ်ကွၢ်, တၢ်မၤအသးဒ်ပုၤကညီဖိခွါတ
ဂုအသးန့ၣ် ဟဲဝဲဒီးမူခိဉ်အတၢ်အာဉ်, ဒီးသးဘူးအသးဆူတၢ်အိဉ်လာကစၢ်ပုၤလံာ်လံာ်တဂုအအိဉ်, ဒီး
တၢ်ဆုာ်ထီဉ်အီၤဘူးဒီးအမဲာ်ညါလီၤ.”**

ဘဉ်ဆဉ်, ဖဲတၢ်ဆာကတီၢ်ခံခါအဘျီစၢ်န့ၣ်ပုၤအံဉ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖဉ်, ကဘဉ်တၢ်ယီၢ်တၢ်အီၤဒီး, က
ဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤဆူ ပုၤကလုာ်အဂၤသ့ဉ်တဖဉ်အစုပူၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤကလုာ်အဂၤသ့ဉ်တဖဉ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ပုၤလာအတမုာ်ပုၤယုၤဒါဖိသ့ဉ်တဖဉ်အဖိခိဉ်န့ၣ်ဒီး
ပုၤအံဉ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖဉ်ကဘဉ်တၢ်ဟအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

**ဘဉ်ဆဉ်တၢ်သံကွၢ်တခီမုာ်ဒဉ်, တၢ်ဂ့ၢ်သ့ဉ်တဖဉ်ဘဉ်မနုၤအကဲထီဉ်ဒီး, တၢ်ဆာကတီၢ်ကယံာ်ထဲလဲဉ်
အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.**

ကစၢ်ယုၤဟ့ၣ်တၢ်ပလီၢ်ဆူ, ပုၤအံဉ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖဉ်အအိဉ်ခီဖျိယုၤအကလူးဘဉ်ဃးဒီးအဝဲသ့ဉ်
အတၢ်တကဲာ်ပဝးဒီးအတၢ်ပာ်သ့ဉ်ပာ်သးန့ၣ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်တၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပုၤ
အံဉ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖဉ်တဲဆာတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, **၂ကွဲးနီၣ်တၢ် ၃၆:၁၆** န့ၣ်လီၤ.

**“ဘဉ်ဆဉ်ဒီးအဝဲသ့ဉ်ဒုဉ်ဒွဲဉ်ယုၤအကလူးတဖဉ်, ဒီးတပးကဲဘဉ်အကလုာ်အကထါဘဉ်, ဒီးမၤအာဝံ
တဖဉ်တုၤယုၤအသးထီဉ်ဘဉ်အပုၤဂီၢ်မုာ်, ဒီးတၢ်မၤဘျါကုၤအီၤတအိဉ်ဘဉ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လာတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဃိ, ကစၢ်ယုၤစံဉ်ညီဉ်ပုၤအံဉ်စရုလးဖိအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, **၃မိၤဂူ
၂၆:၁၈** န့ၣ် ဘဉ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤဒ် အဖိလင်အသးလီၤ.

**“ဒီးလာတၢ်န့ၣ်တဖဉ်အဃိ သုမုာ်တဒိကန့ၣ်ဘဉ်ယကလုာ်ဒီး, ယကသိဉ်ဃီဉ်ဒ်ဒုလုာ် သုတၢ်ဒီးဘး
အဃိနွံဘျီဒ်လီၤ.”**

**၃မိၤဂူ ၂၆:၂၁ - ဒီးတဒိကန့ၣ်ဘဉ်ယကလုာ်ဘဉ်ဒီး, ယကဒုးဟဲဘဉ်ဒ်ဒုလုာ်တၢ်နးတၢ်ဖျိဉ်နွံဘျီဒ်ဒု,
ဒ်ဒုတၢ်ဒီးဘးအိဉ်ဝဲအသးလီၤ.**

၃မိၤဂူ ၂၆:၂၄ - ဒီးသိဉ်ဃီဉ်ဒ်ဒုလုာ်သုတၢ်ဒီးဘးအဃိနွံဘျီဒ်လီၤ.

**၃မိၤဂူ ၂၆:၂၈ - ယကလဲၤထီဉ်ဒါသုစုာ်ကီးလာတၢ်သးထီဉ်ဆူဉ်, ဒီးယကသိဉ်ဃီဉ်သု, လာသုတၢ်ဒီးဘး
အဃိနွံဘျီလီၤ.**

တၢ်လာတၢ်သိဉ်ဃီဉ်နွံဘျီအံၤန့ၣ်အခိပညီကမုာ်တၢ်ဒ်လဲဉ်. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ် ပုၤတဂုလာဘဉ်တၢ်တီၢ်
အီၤဆါဆါကလဲာ်နွံဘျီအသး, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, တၢ်ဆာကတီၢ်တမံၤမံၤဘဉ်တၢ်တိာ်ပာ်အီၤန့ၣ်လာ ဧုၤတြိအကျိာ်
န့ၣ် “Paamah” န့ၣ်လီၤ. (Strong's Hebrew # 6471)

လာပုၤအံဉ်စရုလးဖိသ့ဉ်တဖဉ်အဂီၢ်န့ၣ် ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်သိဉ်ဃီဉ်နွံဘျီအံၤန့ၣ် မၤဘဉ်ဝဲလွံာ်ဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ်
ပဘဉ်တီၢ်နီဉ်တံာ်ဃာ်လီၤ.

လာတန်အပိ ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်သိၣ်ဃီၣ်နွံၣ်အံၤန့ၣ် လီၤဘဉ်လာ ပှၤအံၣ်စရုလးဖိအဖိခိၣ်လာကျဲမနုၤ တဖၣ်လဲၣ်ဒီးဘဉ်ထွဲအီၤဒ်လဲၣ်.

ဒ်သီးပဖျုဖိဒ်ဖိသဉ်လာ နီၤဖျုအသီး, ပှၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘဉ်တၢ်ဖျုအီၤနွံၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. ပက ထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်လူၤကဉ် ၂၁:၂၄, လာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲဟံၣ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလီၤ. “အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဘဉ်သံလာနးအကန့ၣ်, ဒီးတၢ်ကစိာ်မာကဲကုၢ်အီၤဆူပှၤကိးကလုာ်ဒဲးအကျါ, ဒီးတၢ်ကယီၢ်တံာ်တုာ်ယဂ္ဂုၤလုာ် တုၤလီၤလာပှၤကလုာ်အဂၤအမ့ၢ်အလါကလာထီၣ်ပဲၤထီၣ်လီၤ.” မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်သိၣ်ဃီၣ်အံၤအိၣ်ဝဲဒီး အမ့ၢ်အလါအတၢ်ဆာကတီၢ်တမံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်သိၣ်ဃီၣ်နွံၣ်အံၤန့ၣ်, ပတဘဉ်ဟံးန့ၢ်အခီပညီဒ်တၢ်ကွဲးအသီးဘဉ်, ဒီးတၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ် ကွဲးလာတၢ်လီၤဂၤလိာ်အသးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟံၣ်စၢၤတၢ်ဂ့ၢ်ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဘဉ်ဃးဒီးဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲဟံၣ်စၢၤလာအမ့ၢ်, တၢ်နွံၣ်အံၤအတၢ်ကွဲး (Seven Time) ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, တၢ်ပနီၣ်, ဒ် ပစံးတၢ်အသီး, တၢ်ဆာကတီၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၂:၁၄** န့ၣ်ဒီး ပဘဉ်နၢ်ဟံၣ်စၢၤကိး အီၤ ဒ်န့ၣ်အသီးလီၤ.

“ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ပိာ်မုာ်လာ လံာ်ဖးဒိၣ်အဒဲးဆုခံဘုၣ်ဒ်သီးအကယုၤဝဲဆူပှၤမ့ၢ်ကနာ, ဆူအလီၢ်ဒၣ်ဝဲ ဖဲတၢ် ကလုာ်အိၣ်လုာ်အီၤလာဆာအလီၢ်တဆာ, ဒီးအဆာတဖၣ်, ဒီးတခီဆာ, ဒီးပှၤဖျဲးဝဲလာဂုာ်န့ၣ်လီၤ.”

လံာ်စီဆုတဆာအံၤစံးဘဉ်ပှၤလာ, ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲဟံၣ်စၢၤဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်လာအမ့ၢ်, ဆာ အလီၢ်တဆာ, ဒီးအဆာတဖၣ်ဒီးတခီဆာ (၁+၂+၁/၂) န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ပမ့ၢ်ဟံၣ်ဖိၣ်အီၤန့ၣ်ဒီးပကထံၣ်ဘဉ် လာအိၣ်ဝဲ (၃ ၁/၂) ဆာန့ၣ်ဒီး, မ့ၢ်စၢၤကိးတၢ်ဆာကတီၢ် (Time) န့ၣ်လီၤ. အခီပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

ဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုတဆာအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကယုၤသ့ၣ်ညါဘဉ်အီၤလီၤတၢ်လီၤဆဲးလာ, တၢ်မၤလိလာအက ဟဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်, ဘဉ်ဃးဒီး (၃ ၁/၂) ဆာ (Time) အံၤန့ၣ်, ဘဉ်တၢ်ကွဲးဖျါထီၣ်အီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၁၂:၆** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပိာ်မုာ်န့ၣ်ဃုာ်ကွံာ်ဆူပှၤမ့ၢ်ကနာ, ဖဲယွၤကတဲာ်ကတီၢ်အလီၢ်, ဒ်သီးတၢ်ကလုာ်အိၣ်လုာ်အီၤလာအသီ တကထီခံကယုၤဆဲးလီၤ.”

လံာ်လီၣ်ဖျါအဆာဒိၣ် ၁၂, အဆာဖိ ၁၄ ဒီး ၆, သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဒ်သီးလိာ်အသးလီၤ. ဘဉ် ဆဉ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလာ တၢ်အဆာဒီးနံၤသီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

လာတၢ်န့ၣ်အပိ ၃ ၁/၂ ဆာ = ၁၂၆၀ သီ န့ၣ်လီၤ.

လာတၢ်န့ၣ်တကးဘဉ်, တၢ်ဆာကတီၢ်လာဝဲသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟံၣ်စၢၤတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ လံာ်လီၣ် ဖျါ ၁၃:၅ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအထးခိၣ်လာ အကတီၢ်ကဖိတၢ်ဖးဒိၣ်ဒီးဒုၣ်ဒွဲၣ်တၢ်လီၤ. ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအစိအက မိၤ, ဒ်သီးအကမၤတၢ်အလါလွံာ်ဆံခံလါလီၤ.

တၢ်လာလွံာ်ဆံခံလါစၢၤကိး, ကလီၤကံာ်အသးဒ် ၃ ၁/၂ ဆာန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

$$၁၂ လါ + ၁၂ လါ + ၁၂ လါ + ၆ လါ = ၄၂ လါ$$

ဒ်န့ၣ်အသိး၊ တၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟ်စၢတၢ်ကတိၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အဆၢတဆၢအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဆၢကတိၤတနံၣ်အံၤန့ၣ်ပဘၣ်န့ၣ်ဟ်ဟ်စၢအီၤလီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်, တၢ်လၢတၢ်ဆၢကတိၤတနံၣ်အံၤန့ၣ် တမ့ၢ်ဒ်သိးမ့ၢ်မဆါတနံၣ်အံၤ ပနၢ်ဟ်အီၤလၢ, မ့ၢ်အတၢ်ဒွးလၢအမ့ၢ် ၃၆၅ ၁/၄သီ န့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်ပဘၣ်သ့ၣ်ညါဟ်စၢအီၤလီၤ. မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီးဘၣ်ဃးဒီးဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲဟ်စၢလၢအမ့ၢ်တနံၣ်အံၤန့ၣ်ကအိၣ်ဝဲပွဲၤန့ၣ်ပုၤသီလဲၣ်.

ဘၣ်ဃးဒီးဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တဲဟ်စၢလၢအမ့ၢ်တနံၣ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲပွဲၤန့ၣ်ပုၤသီအဂ့ၢ်န့ၣ်ပဒွးအီၤသ့ၣ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

တၢ်လၢ (၄၂)လါအံၤန့ၣ် မ့ၢ်အိၣ် (၁၂၆၀)သီဒီး, တၢ်လၢတလါန့ၣ်ကအိၣ်ဝဲပွဲၤန့ၣ်ပုၤသီန့ၣ် ပဃုသ့ၣ်ညါအီၤသ့လီၤ.

$$၁၂၆၀ \text{ သီ} \div ၄၂ = ၃၀ \text{ သီ}$$

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢဝံအကျိၣ်န့ၣ် တၢ်လၢတလါအံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲအသီ (၃၀)န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တနံၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲ, (၃၀ x ၁၂) = ၃၆၀ သီ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်အဆၢတဆၢ (Time), ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟ်စၢတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆၢကတိၤ တနံၣ်အံၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲ (၃၆၀)သီန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်, လံာ်စီဆံတဆၢလၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢဝံကျိၣ်အံၤန့ၣ် တမ့ၢ်ထဲတဆၢဘၣ်ဒီးအိၣ်ဝဲဒ်တၢ်အဆၢန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟ်စၢတၢ်ဆၢကတိၤအံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲ (၃၆၀ x ၇) = ၂၅၂၀ သီန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ဝံသ့ၣ်တဖၣ်တဲဟ်စၢတၢ်လၢဝံကျိၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် ၂၅၂၀ သီဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ဆၢကတိၤတခါန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဆၢကတိၤတသီအံၤန့ၣ်, ဒ်သိးလံာ်စီဆံအတၢ်ဟ်ဖျါအသိး မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဆၢကတိၤတနံၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ကတိၤဟ်စၢလၢဝံအကျိၣ်န့ၣ်, တၢ်လၢ ၂၅၂၀သီအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ် ၂၅၂၀နံၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးတၢ်လၢ ၂၅၂၀ နံၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်သိၣ်ဃီၣ်န့ၣ်အံၤန့ၣ်ကလီၤဘၣ်လၢပုၤအံၣ်စရလးဖိအဖီခိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်စံၣ်ညီၣ်လၢအမ့ၢ်, ပုၤကလုာ်အဂ့ၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်ကဒိၣ်စိတၢ်အဆၢကတိၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, ၂ကွဲးနီၣ်တၢ် ၃၆:၁၇ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးဒုးဟဲထီၣ်ဒါအီၤလၢပုၤကုၤစးဖိအစီၤပလၢအမၤသံအပုၤဖိၣ်သ့ၣ်ခွါလၢနးလၢအလီၤစီဆံ အဟံၣ်ပုၤ, ဒီးဖိၣ်သ့ၣ်ခွါမ့ၢ်ဂုၤ, ပုၤမုၢ်လိၣ်ဘီမ့ၢ်ဂုၤ, ပုၤသးပုၤမ့ၢ်ဂုၤ, ပုၤလၢအပျီၢ်သကူးလၢအသးပုၤအဃိမ့ၢ်ဂုၤ, တသးက ညီၤဘၣ်ဝဲဘၣ်. ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်ဝဲခဲလၢာ်လၢအစုပူၤလီၤ.”

ပုၤကုၤစးဖိ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဘၤဘျီၣ်လိၣ်အစီၤပလၢအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ပုၤပာ်အံၣ်စရလးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ညါအဆိကတၢ်တဂၤလၢအမ့ၢ်, ပုၤကလုာ်အဂ့ၢ်အဂၤအစီၤပလၢန့ၣ်ကးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မၤအသးဖဲ B.C 606 န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဒ်သိးဘၤဘျီၣ်လိၣ်အဘီအမ့ၢ်ဝံဒီး ဘီမ့ၢ်သၢဘၣ်အိၣ်ထီၣ်ဘၣ်အသးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်

န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဖဲ, လံာ်စီဆုံလၢအမ့ၢ် ၃မိၤရှု အဆၢဒိၣ် (၂၆)အပူၤ အတၢ်ပာ်ဖျါလွံၢ်မံၤလၢအမ့ၢ်, တၢ်နးတၢ်ဖျါဒီးတၢ် သိၣ်ဃီၣ်ပုၤအံၣ်စရုလးဖိ နွံဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ်ဒီး, ကဟဘၣ်ပုၤအံၣ်စရုလးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျီအဖီခိၣ်လၢအမ့ၢ်, ကီၢ် လၢအိၣ်ဒီးကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်ကီၢ်လွံၢ်ဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤကလုာ်အဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်ကီၢ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်ကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်လွံၢ်ဘျီအတၢ်ဟတၢ်ပြး အတၢ်ဆၢကတီၢ် န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဒ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

- ၁. ဘၢဘူလိၣ်အဘီအမ့ၢ် BC 606 - BC 538
- ၂. မံၣ်ဒိၣ်ပၣ်ရၣ်အဘီအမ့ၢ် BC 538 - BC 331
- ၃. ပုၤဂရံးဖိအဘီအမ့ၢ် BC 331 - BC 160
- ၄. ပုၤရိမုၤဖိအဘီအမ့ၢ် BC 160 - AD 476

ဘီမ့ၢ်လၢခံကတၢ်တဘျီလၢအမ့ၢ်ပုၤရိမုၤဖိအဘီအမ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤလၢ အမ့ၢ်လံာ်ဝံဒၢနးယုလး ၂:၃၃ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“အခိၣ်ဒုၣ်မ့ၢ်ထး, အခိၣ်လၢမ့ၢ်ထးတနီၤဒီးကပံာ်တနီၤလီၤ.”

တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအမ့ၢ်, ကပံာ်ဒီးထးန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ထး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤရိမုၤဖိအဘီအမ့ၢ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, AD 476 န့ၣ်ဝံၤန့ၣ် တၢ်ဟတၢ်ပြးလၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်ဘျီတၢ်ဘါဒီးအတၢ်စုၢ်တၢ်နာ်အံၤန့ၣ်ကဲထီၣ်ဆူတၢ်ဟတၢ် ပြးလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ရိမုၤအဘီအမ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စီတၢ်ဆုံ, တၢ်ကဆဲ ကဆီတဘျီအံၤန့ၣ် အိၣ်ထီၣ်ဒ်သိးတၢ်ဟတၢ်ပြးအသိတမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤကဲထီၣ်ဝဲကယီကယီန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲ, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီအဒိၣ်ကတၢ် တဂၤလၢအမ့ၢ်ပပလံာ်ယိၣ် (၃) အံၤန့ၣ် ဒုးကုာ်ထီၣ်တၢ်လၢကပီၤအခိၣ်ကျိၤဆူ ဖရၣ်စ့ၣ်စီၤပလၢချၣ်လၢမဲးဂနံၣ်, အခါန့ၣ်, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီသ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၣ်တၢ်စီတၢ်ကမီၤလၢစီၤပလၢသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်စီတၢ်ကမီၤဖးဒိၣ်တဂၤလၢအမ့ၢ်, ပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီ (PIVS II) အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်တၢ်လီၤအီၤဆူဃီၣ်ပူၤ, ဒီးအတၢ်စီ တၢ်ကမီၤဘၣ်တၢ်ထးထီၣ်ကွံာ်အီၤ ခိဖျိ, သုခိၣ်ဖးဒိၣ်နပိလံာ်ယၣ်ဒီး အဝဲဟတၢ်လၢကီၢ်, ဖရၣ်စ့ၣ်တုၤလီၤဆူ AD 1799 န့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်စံာ်စီၤတဲာ်ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျီအပူၤန့ၣ်, တၢ်ဟတၢ်ပြးဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်ခဲးအစီၤအယၣ် (darkage) သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လဲၤပူၤကွံာ်ဝဲလၢကျဲဒ်အံၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢစီၤပပရၣ်စ့း II အံၤန့ၣ်ဆူးကွံာ်ညိကွံာ်အလီၢ်အလၢခဲလၢာ်ဖဲ AD 1806 န့ၣ်န့ၣ်ဒီး, အဝဲမ့ၢ်စ့ၢ်ကီၢ် တၢ်စီတၢ်ဆုံအပူၤရိမုၤဖိအဘီအမ့ၢ်လၢခံကတၢ်စီၤပတဂၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤအလီၢ်ခံ, ပုၤကလုာ်အဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဟတၢ်ပြးအလုာ်အလၢာ်ဘၣ်တၢ်ဆီတလဲကွံာ် အီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်အီၤဒ်သိး တၢ်ဂီၤတၢ်ဖျါဖးဒိၣ်အခိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ်အဘီတဆံအတၢ်ပနီၣ်လၢအမ့ၢ်, ထံကီၢ်လၢအဘၣ် တၢ်မၤန့ၣ်အီၤဒီး, ဘၣ်တၢ်ဟအီၤလၢထံကီၢ်ဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးလီၤအသးလၢ, ပုၤခရံၣ်ဖိအကရၢကရိ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်, ဒီးတၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်စီတၢ်ဆုံပုၤရိမုၤဖိအဘီအမ့ၢ်အတၢ်တနီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢကီၢ်ယုရပကီၢ်တၢ်စာဖျါတဖၣ် န့ၣ်လီၤ.

ပုသွန်တဖန်မအိပ်ထီၣ်, ထံကီၣ်လၢအဘၣ်တၢ်မၤန့ၣ်အိၣ်ဒီး, ဘၣ်တၢ်ပၤအိၣ်လၢထံဂၤကီၣ်ဂၤ (colony) သ့ၣ်တဖန်ဒီး ဟဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ညါအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်လၢပုၤကလုာ်အဂုၤအဂၤ, သ့ၣ်တဖန်အမုၢ်အလါကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ခဲလဲၣ်န့ၣ်ပက ထံၣ်ဘၣ်ဒ်အဖီလၢအသိးလီၤ.

၂၅၂၀ - ၆၀၆ = ၁၉၁၄ AD
(တၢ်သိၣ်ဃီၣ်တၢ်နွံဘျီ) (စးထီၣ်ဖဲ BC)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အမုၢ်အလါကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဖဲ, AD 1914လါအိၣ်ကူးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဖဲအန့ၣ်အဝဲအံၤ အပူၤန့ၣ်, လၢကီၣ်ယုၤရပုၤသ့ၣ်တဖန်အပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘၣ်ညါအတၢ်ဒုးသုးကတၢ်ဝဲဒီး, ဘၣ်ဃးဒီးပုၤကလုာ်အဂၤ သ့ၣ်တဖန်အစီၤပၤအတၢ်ပၤတၢ်ပြးန့ၣ်ကတၢ်ဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ ဖဲ AD 1914န့ၣ်အပူၤန့ၣ် ပုၤကလုာ်အဂၤသ့ၣ်တဖန်အဆၢကတီၢ်ကတၢ်ဝဲန့ၣ် ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးဝံသ့ၣ်တဖန်တဲပာ်စၢၤအဂ့ၢ်ပနၢ်ပာ်လံအဃိ, ဘၣ်ဃးဒီးဝံသ့ၣ်တဖန် အတၢ်စံးပာ်သ့ၣ်တဖန်လၢအမုၢ်နီၢ်ဝံသ့ၣ်တဖန်စ့ၢ်ကီးပနၢ်ပာ်အိၣ်သ့ၣ်လဲလီၤ.

နီၢ်ဝံ (၃) တၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖန်အတၢ်တဲပာ်စၢၤသ့ၣ်တဖန်လၢ အဘၣ်ထွဲဒီးလါတလါအံၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲ အသီ (၃၀)န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ဝံ (၄) တၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖန်စံးဝဲလၢ တန့ၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲအသီ (၃၆၀)န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ဝံ (၅) တၢ်လၢဝံသ့ၣ်တဖန်စံးဝဲလၢ တၢ်ဆၢကတီၢ် (Time) အံၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးအသီ (၃၆၀) န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ် လီၤ.

အခဲအံၤ, ဘၣ်ဃးဒီးဝံသ့ၣ်တဖန်အတၢ်တဲပာ်စၢၤလၢအမုၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်သ့ၣ်တဖန်အဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ပဃု သ့ၣ်ညါအိၣ်ဝဲလံအဃိ, လံာ်စီဆံ့အပူၤလၢဝံသ့ၣ်တဖန်အတၢ်ပာ်ဖျါလၢအဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပနၢ်ပာ် အိၣ်သ့ၣ်လဲလီၤ, တၢ်အဘျူးအဖိၣ်ဒိၣ်မးလၢပဂီၢ်လီၤ.

လၢခရံၣ်အမံၤအဃိ
အၤမ့ၢ်